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Брэсцкі дзяржаўны 

універсітэт імя А.С. Пушкіна 

18 лютага адбылася сустрэча старшыні Брэсцкага 

аблвыканкама К.А. Сумара са студэнтамі, школьнікамі, 

гімназістамі і ліцэістамі Брэсцкай вобласці.  

Такое шырокае кола гасцей невыпадковае: сѐнняшнія 

школьнікі – гэта заўтрашнія абітурыенты, а потым і 

студэнты. 
(Працяг на старонцы 2) 

На фота: К.А. Сумар уручае ліст падзякі Л. Лаўрэенка 

Сѐння  

ў нумары: 
 

Вуснамі сведкі 
Круглы стол, прысвечаны 

20-годдзю вываду савецкіх 

войскаў з Афганістана, вы-

клікаў жывы інтарэс у пуб-

лікі 

стар. 3 

 «Воспитание в уни-

верситете – это систе-

ма» 
Основные тезисы высту-

пления на Совете универ-

ситета проректора по вос-

питательной и социальной 

работе Л.А. Годуйко на 

стр. 4–5 

Таямніцы слова  

і думкі 
Пра чарговы адкрыты 

конкурс чытальнікаў шу-

кайце інфармацыю ў межах 

рубрыкі «Насустрач юбі-

лею»  

стар. 6 

Са святам, мілыя 

жанчыны! 

Віншаванні з Міжна-

родным жаночым днѐм 

ад выкладчыкаў і студэн-

таў знойдзеце на 

стар. 8 

Моўнае пытанне 
Матэрыялы, падрыхтава-

ныя да Дня роднай мовы, 

шукайце на 

стар. 9 
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ПАДЗЕЯ 

(Пачатак на старонцы 1) 

Пачалася сустрэча на ўра-

чыстай ноце. К.А. Сумар звя-

рнуўся з вітальным словам да 

ўсіх прысутных, у якім пад-

крэсліваў важнасць і неабход-

насць рэгіянальнай адукацыі і 

стымулявання адоранай мо-

ладзі. «Мы вельмі зацікаўле-

ны ў тым, каб са сцен нашых 

універсітэтаў выходзілі спе-

цыялісты са знакам якасці».  

Таму першая частка мера-

прыемства была прысвечана 

менавіта ім – стыпендыятам 

Спецыяльнага фонду Прэзідэ-

нта Рэспублікі Беларусь па 

сацыяльнай падтрымцы адо-

раных навучэнцаў і стыпен-

дыятам Брэсцкага 

аблвыканкама. Ся-

род тых, каму па-

шчасціла атрымаць 

ліст падзякі з рук 

К.А. Сумара, – сту-

дэнтка 5-га курса філала-

г і ч н а г а  ф а к у л ь т э т а 

Л. Лаўрэенка. 

Аднак высокакваліфіка-

ваных спецыялістаў нельга ат-

рымаць без таленавітых педа-

гогаў. Граматы аблвыканкама 

былі ўручаны тым выкладчы-

кам, якія найлепш праявілі ся-

бе ў навуковай падрыхтоўцы 

студэнтаў. Наш універсітэт 

тут прадставіла імя дацэнта 

кафедры заалогіі і генетыкі 

А.П. Клімец. 

Пасля ўручэння пасведчан-

няў і грамат бралі слова мно-

гія ўдзельнікі сустрэчы. Вы-

кладчык БрДТУ А.А. Гладыш-

чук апавядаў пра гісторыю сі-

стэмы адукацыі на нашых 

землях, закончыўшы гіста-

рычны экскурс хвалой бера-

сцейскаму студэнцтву. Гене-

ральны дырэктар «Брэстабл-

сельстроя» П.М. Масальскі 

паскардзіўся прысутным аб 

недахопе спецыялістаў з вы-

шэйшай адукацыяй на сваім 

прадпрыемстве. А былая сты-

пендыятка Спецыяльнага фон-

ду, настаўніца англійскай мо-

вы А.В. Наліўка ад усіх лаў-

рэатаў дзякавала К.А. Сумару 

і, завочна, Прэзідэнту за доб-

ры стымул да авалодання ве-

дамі.  

Узаемасувязі адукацыі і эка-

номікі заўсѐды былі відавоч-

нымі, аднак у апошні час, калі 

ў краіне быў аб’яўлены курс 

на інавацыйнае развіццѐ, яны 

сталі яшчэ больш цеснымі. 

Каб расказаць студэнтам і на-

вучэнцам аб ролі рэгіяналь-

ных вузаў у эканамічным раз-

віцці вобласці, пазнаѐміць іх з 

вынікамі сацыяльна-эканаміч-

нага развіцця, за трыбуну зноў 

ступіў старшыня аблвыкан-

кама.  

Эканоміка – гэта тое, што 

цікавіць сѐння ўсіх, незалежна 

ад узросту і ўзроўню адука-

цыі. Многія імкнуцца выгля-

даць экспертамі ў дадзенай га-

ліне, часта не валодаючы 

аб’ектыўнай інфармацыяй на 

гэты конт. Таму выступленне 

прадстаўніка ўлады, якое на-

прамую закранула пытанні 

крызісу, выглядала асабліва 

актуальным. К.А. Сумар за-

пэўніў прысутных, што апош-

нія гады эканоміка вобласці 

развіваецца стабільна і ўстой-

ліва, толькі ў гэтым годзе ад 

крызісу крыху пацярпела вы-

творчасць. Захаваць яе – та-

кую задачу, што стаіць не 

толькі перад уладамі, але і 

перад універсітэтамі, агучыў 

губернатар. «Новая мадэль 

універсітэта як вучэбна-на-

вукова-інавацыйнага ком-

плексу, які спалучае адука-

цыю, фундаментальную і пры-

кладную навуку з высока-

тэхналагічнымі інавацыйнымі 

структурамі і дробнымі прад-

прыемствамі, становіцца ад-

ным з найбольш эфектыўных 

элементаў інавацыйнай сістэ-

мы. Таму ні для кога не сак-

рэт, што з людзьмі, якія пра-

цуюць у навуцы, мы звязваем 

асаблівыя надзеі». 

Якой павінна быць навука ў 

межах глабальнага эканаміч-

нага крызісу? Ёй неабходна 

прадбачыць новыя кропкі рос-

ту, прыносіць дапамогу рэаль-

наму сектару эканомікі. У су-

вязі з гэтым асаблівы акцэнт 

падае на развіццѐ прыкладной 

навукі. К.А. Сумар звярнуў 

увагу на адарванасць некато-

рых даследаванняў ад жыцця, 

ад сучасных беларускіх рэа-

лій. І гаворка не заўсѐды ідзе 

пра разнастайныя тэхналагіч-

ныя дысцыпліны.  

Традыцыйна напрыканцы 

сустрэчы К.А. Су-

мар адказаў на ўсе 

пытанні студэнтаў і 

выкладчыкаў. 

P.S. Пасля сустрэчы 

Канстанцін Андрэ-

евіч сфатаграфаваўся са 

студэнтамі і кіраўнікамі 

універсітэта (на фота). Стар-

шыні Брэсцкага аблвыканкама 

былі ўручаны даверчая гра-

мата, дзе моладзь БрДУ імя 

А.С. Пушкіна запэўнівае гу-

бернатара ў сваѐй стараннасці 

«дзеля спасціжэння навук і 

праслаўлення поспехамі зямлі 

роднай», а таксама музычны 

дыск «На Берасцейскім бера-

зе», на якім сабрана творчасць 

найбольш таленавітых прад-

стаўнікоў вялікай універсі-

тэцкай сям’і. 
І. Хоміж 
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НАШЫ НАВІНЫ 
 

Кафедра культуралогіі ў супра-

цоўніцтве з першаснай арганізацыяй 

РГА «Белая Русь» універсітэта і сту-

дэнцкім навуковым таварыствам фа-

культэта фізічнага выхавання 20 лю-

тага арганізавала міжфакультэцкі 

круглы стол «Абаронцам Айчыны пры-

свячаецца: да 20-годдзя вываду Савец-

кай арміі з Афганістану і Дня абарон-

цаў Айчыны». 

Праграма круглага стала ўключыла 

выступленні У.П. Люкевіча, загадчыка 

кафедры культуралогіі, М.І. Прыс-

тупы, дэкана факультэта фізічнага 

выхавання, Г.І. Іванчына, намесніка 

старшыні першаснай арганізацыі 

«Белая Русь», П.С. Сідарука, началь-

ніка штаба грамадзянскай абароны 

універсітэта, удзельніка вайны ў 

Афганістане. У дыскусіі прынялі ўдзел 

студэнты многіх факультэтаў.  
  ●    ●    ● 
19 лютага адбыўся адзіны дзень 

інфармавання «Беспрацоўе і занятасць 

у Рэспубліцы Беларусь», на якім з паве-

дамленнем выступіла начальнік 

аддзела кадраў універсітэта А.А. Баб-

рова. 

  ●    ●    ● 

19–20 лютага у БрДУ імя А.С. Пуш-

кіна адбылася Міжуніверсітэцкая кан-

ферэнцыя, прысвечаная 90-годдзю ўт-

варэння БССР, у якой прынялі ўдзел 

студэнты нашага універсітэта і  

БрДТУ. Арганізатарам  мерапрыем-

ства выступіла кафедра гісторыі 

Беларусі, выкладчыкі якой з’яўляліся 

кіраўнікамі 8 секцый. Усяго заслухана 

звыш 70 дакладаў разнастайнай тэма-

тыкі: стварэнне і значэнне БССР, раз-

віццѐ рэспублікі ў розныя перыяды, 

гісторыя асобных рэгіѐнаў краіны і 

нават асобных населеных пунктаў 

(пераважна тых, дзе пражываюць да-

кладчыкі).  
  ●    ●    ● 

10 сакавіка ў 13.10 у аўд. 617 універ-

сітэта для студэнтаў 5-га курса ад-

будзецца сустрэча са спецыялістамі 

абласнога камітэта прафсаюзу работ-

нікаў адукацыі і навукі па пытаннях 

размеркавання і працаўладкавання. 

  ●    ●    ● 

У студзені на біялагічным факультэ-

це створаны экалагічны студэнцкі ат-

рад валанцѐраў «СОВы». Мэта працы 

атрада – прапаганда аховы і абароны 

акаляючага асяроддзя. На цяперашні 

час ѐн ўжо супрацоўнічае з ГА «Эка-

дом», якая з’яўляецца членам грамад-

скага каардынацыйнага савета пры 

Мінпрыроды. Усіх, хто зацікавіўся ін-

фармацыяй, хто можа нешта пра-

панаваць або нечым дапамагчы, 

«СОВы» запрашаюць да супрацоў-

ніцтва. 

 

ПАМЯТНЫЯ ДАТЫ 

УВАГА: КОНКУРС! 

В настоящее время Республика Бела-

русь завершила становление как неза-

висимое государство. В стране сфор-

мированы все основные институты 

власти и гражданского общества, про-

изошла необходимая модернизация 

жизнеобеспечивающих инфраструк-

тур, сохранена национальная экономи-

ка и система управления ею. 

Однако сегодня перед Беларусью 

встают новые задачи, которые требу-

ют перейти от политики со-

хранения и восста-

новления к 

политике реши-

тельного, прорыв-

ного развития. Необходимо сде-

лать новый шаг, для того чтобы на 

основе традиционных цен-

ностей 

белорусско-

го народа и в продолжение дос-

тижений прошлых этапов истории 

обеспечить процветание страны в но-

вых, гораздо более ответственных ус-

ловиях. Каким должен быть этот шаг? 

Может, у вас есть соображения по это-

му поводу? Тогда вам просто необхо-

димо принять участие в конкурсе эссе 

«Суверенная Беларусь: от мечты к 

реальности. Проблемы и проекты раз-

вития». 

Данный конкурс проводится среди 

студентов, магистрантов и аспирантов 

университета. Участники подают свои 

эссе объѐмом 10–20 страниц в элек-

тронном и бумажном виде (а также 

отдельно – тезисы для публикации 

размером 3 500 знаков) в отдел воспи-

тательной работы (каб. 415 учебного 

корпуса  № 1).  

Работы должны соответствовать по 

крайней мере одному из следующих 

требований: представлять 

целостное видение 

наиболее 

острых про-

блем, стоящих перед стра-

ной; раскрывать содержание одной из 

таких проблем; содержать целостное 

видение направлений, целей и задач 

прорывного развития Республики Бе-

ларусь; раскрывать механизм и способ 

реализации прорывного 

развития Белару-

си по одному из направлений. 

Победителей конкурса ждѐт достой-

ное вознаграждение: дипломы и де-

нежные премии в размерах: первое 

место – 500 тысяч рублей, второе – 

300 тысяч рублей, третье – 200 тысяч. 

Не секрет, что в настоящее время 

молодые люди часто не видят форм и  

путей своего участия в жизни собст-

венной страны. Докажите, что вы не из 

их числа! Не позволяйте апатии и без-

различию к политической жизни овла-

деть вашей деятельной натурой. 

Подробную информацию о конкурсе 

эссе можно получить в деканатах, на 

сайте университета www.brsu.brest.by, 

а также на информационных стендах в 

корпусах. 

17 лютага для студэнтаў гістарычнага факультэта адбыў-

ся круглы стол з удзелам ваеннага камісара Брэсцкай вобла-

сці, ваеннага каменданта г. Брэста палкоўніка У.А. Базанава.  

Круглы стол, прысвечаны 20-годдзю вываду савецкіх войскаў з 

Афганістана, выклікаў жывы інтарэс у публікі. Гэта і не дзіў-

на: У.А. Базанаў, з’яўляючыся ўдзельнікам афганскіх падзей, не 

толькі аб’ектыўна апісаў тагачасную ваенна-палітычную 

сітуацыю. Дакладчык перадаў слухачам нешта большае, чым 

голыя факты: ѐн расказаў пра тое, што адчувае салдат у 

чужой паўднѐвай краіне пры пастаянным недахопе вады, пад 

пагрозай быць вераломна забітым, пры ўмовах, калі народ гэ-

тай краіны ўспрымае яго як заваѐўніка.  
(Працяг на старонцы 7) 
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АФІЦЫЙНА 

25 февраля прошѐл Совет 

университета, на которой с 

докладом «О состоянии 

идеологической и воспита-

тельной работы со студенче-

ской молодѐжью» выступила 

проректор по воспитатель-

ной и социальной работе 

Л.А. Годуйко. Мы приводим 

выдержки из еѐ выступле-

ния. 

В современных социокуль-

турных условиях университет 

играет важную роль не только 

в профессиональной подготов-

ке специалиста, но и в воспи-

тании разносторонне развитой, 

нравственно зрелой, творче-

ской личности. Воспитание в 

вузе рассматривается как целе-

направленный, специально 

организованный педагогиче-

ский процесс взаимодействия 

педагога со студентом, как 

осуществление многообразной 

деятельности с целью разно-

стороннего развития личности 

будущего специалиста, как 

система.  
На сегодняшний день можно 

констатировать, что в нашем 

университете создана и функ-

ционирует система идеологи-

ческой и воспитательной рабо-

ты (ИВР) со студенческой 

молодѐжью. Это, кстати, отме-

тили и две серьѐзные проверки 

в 2008 г.: комиссия Министер-

ства образования  и комиссия 

облисполкома. В 2008 г. по 

итогам областного этапа рес-

публиканского конкурса на 

лучшую организацию ИВР 

наш университет стал победи-

телем. И это – результат рабо-

ты всего коллектива. 

Сложившаяся в нашем уни-

верситете система ИВР охва-

тывает все основные уровни: 

университетский, факультет-

ский, кафедральный, академи-

ческой группы, индивидуаль-

ный – и действует как в учеб-

ном, так и внеучебном процес-

сах. В университете созданы 

условия для эффективного 

функционирования этой систе-

мы. 

Во-первых, выстроена мо-

бильная, взаимозаменяемая 

вертикаль управления воспи-

тательным процессом: рек-

тор  – первый проректор – 

проректор по воспитательной 

и социальной работе – руково-

дители специализированных 

отделов (начальник ОВР, ди-

ректора студенческого и спор-

тивного клубов) – деканы – 

заместители деканов по ВР 

(неосвобождѐнные) – заведую-

щие кафедрами. Ведѐтся по-

стоянная работа по оптимиза-

ции штатного расписания, 

уточняются должностные обя-

занности названных руководи-

телей. 

В системе ИВР для вертика-

ли управления определѐнную 

сложность представляет при-

общение к данному процессу 

ППС, хотя в последние годы 

мы отмечаем активизацию 

наших коллег во внеаудитор-

ной работе со студенческой 

молодѐжью. 

Такая положительная тен-

денция – результат целой сис-

темы мероприятий, проводи-

мых руководством универси-

тета, факультетов, структур-

ных подразделений. Это и 

привлечение представителей 

кафедр к проведению универ-

ситетских мероприятий; и за-

слушивание отчѐтов деканов, 

заместителей деканов, завка-

федрами, других специали-

стов; и рассмотрение вопросов 

по ИВР на заседаниях Совета 

университета, ректората, на 

заседаниях советов факульте-

тов и кафедр и т.д. Но хоте-

лось бы обратить внимание на 

необходимость проблемной 

постановки вопросов, на каче-

ство подготовки отчѐтов, док-

ладов на заседания Советов 

факультетов и кафедр, обяза-

тельного наличия в них анали-

тических и оценочных мате-

риалов, принятия конкретных 

решений, определения меха-

низмов их реализации. 

Управление ИВР, в целом еѐ 

система в университете эффек-

тивна только при включении и 

включѐнности в неѐ обучаю-

щихся, развитии студенческо-

го самоуправления.  

В нашем университете наи-

более массовыми являются 

профсоюзная организация 

студентов (более 98%) и пер-

вичная организация ОО 

«БРСМ» (46%). Этими органи-

зациями определены основные 

направления работы со сту-

денчеством, сформированы (в 

большей степени – у профсою-

за, в меньшей – у БРСМ) тра-

диции. Основная проблема, с 

которой сталкиваются лидеры 

этих организаций, – затухание 

активности студентов на уров-

не курса, академической груп-

пы. 

В 2008 г. сформировалось 

студенческое крыло универси-

тетской первичной организа-

ции РОО «Белая Русь» (14 че-

ловек). 

В университете, на факуль-

тетах действует ряд органов 

студенческого самоуправле-

ния: студенческое научное 

общество, советы студенче-

ского самоуправления (дея-

тельность этих органов необ-

ходимо активизировать на 

университетском уровне), 

студсоветы в общежитиях, 

штаб трудовых дел, штаб доб-

ровольной дружины, редкол-

легии газет, старостаты на фа-

культетах, временные творче-

ские коллективы. Причѐм по-

тенциал такой формы, как 

временный творческий кол-

лектив студентов, мало ис-

пользуется в нашей практике. 

А зря: во-первых, это не столь 

обременительно для студента, 

как постоянное поручение; во-

вторых, студент может про-

явить себя в разных коллек-

тивах; и третье – самое важ-

ное – мы сможем охватить 

больший круг студентов. 

Становится традицией раз-

работка целевых программ. В 

2008–2009 году это: Програм-

ма «Адаптация студентов I–II 

курсов к образовательному 

пространству университе-

та» (на 2008–2010 гг.), Про-

грамма «Волонтѐрская дея-

тельность студентов» (на 

2009-2012 гг.), Программа 

«Социальная поддержка сту-

дентов» (на 2009–2012 гг.). 

Рецензенты программ отмети-

ли, что они разработаны на 

серьѐзной теоретической и 

практической базе, обобщают 

и накопленный в других вузах 

и в нашем университете поло-

жительный опыт. Сейчас са-

мое главное – всем субъектам 

включиться в выполнение 

вышеназванных программ, 

скорректировать с учѐтом их 

свои планы работы. 

Ещѐ одним свидетельством 

системности в ИВР является 

внедрение в нашу практиче-

скую деятельность различных 

проектов. Так, в последние го-

ды студенты – участники уни-

верситетского конкурса «По-

в е р ь в себя!» разрабатывают 

и реализуют практикоориенти-

рованные проекты (целевая 

группа – студенты их факуль-

тетов). Отзывы и самих кон-

курсантов, и студентов из це-

левых групп подтверждают: 

необходимо этот вид деятель-

ности развивать, что и нашло 

отражение в решении заседа-

ния ректората от 19 января 

2009 г. Соответствующим 

службам поручено разработать 

положения о конкурсах проек-

тов и обеспечить их проведе-

ние. Речь идѐт об университет-

ском конкурсе студенческих 

проектов (по отдельным на-

правлениям работы – с апреля 

2009 г.; 1 раз в 2 года), о кон-

курсе волонтѐрских проектов 

(с сентября 2009 г.; 1 раз в 2 

года). Для активизации уча-

стия в воспитательном процес-

се ППС представляется важ-

ным вовлечение в проектную 

деятельность и преподавате-

лей – с сентября 2009 г. нач-

нѐтся конкурс «Куратор года»; 

в марте этого года будет объ-

явлен университетский кон-

курс на лучшую методиче-

скую разработку мероприятия 

идеологического и воспита-

тельного характера. Пригла-

шаем всех заинтересованных 

принять участие или оказать 

организационно-методичес-

(Продолжение на странице 5) 
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кую помощь студентам – уча-

стникам вышеназванных кон-

курсов. 

В методическом обеспече-

нии воспитательного процесса 

значимым является обучение 

как ППС и специалистов, зани-

мающихся ИВР, так и студен-

ческих лидеров.  

Для различных категорий 

студенческого актива (проф-

кома студентов, комитета 

БРСМ, студсоветов общежи-

тий, студентов-кураторов и 

др.) на протяжении многих лет 

действует школа «Опыт». Се-

минары, тренинги по развитию 

лидерских навыков, практику-

мы; встречи с руководством 

университета, факультетов, в 

том числе в режиме «воп-

рос-ответ», с представителями 

местной власти; обмен опытом 

работы с представителями 

других вузов (в основном по 

линии профкома студентов, 

БРСМ, реже – факультетов, 

хотя такая потребность у на-

шего студенческого актива 

есть); участие в городских, 

областных, республиканских 

мероприятиях – всѐ это повы-

шает компетентность студен-

ческих лидеров. Но круг их на 

сегодня недостаточно широк. 

Да, активистами все быть не 

могут. Но и нельзя с  уверен-

ностью сказать, что все потен-

циальные лидеры смогли рас-

крыться. Нам нужно совершен-

ствовать механизмы выявле-

ния таких студентов, психоло-

го-педагогического сопровож-

дения их. И один из эффектив-

ных путей – всем субъектам 

воспитательного процесса ак-

тивнее включать студентов в 

деятельность (научную, твор-

ческую, общественную).  

Педработники повышают 

квалификацию на курсах, про-

водимых на базе РИВШ, Ака-

демии последипломного обра-

зования (г. Минск), универси-

тета.  

Актуальными и востребо-

ванными являются занятия в 

«Школе куратора», ежегодный 

выездной семинар для замес-

тителей деканов по ВР, семи-

нары-практикумы, деловые 

игры, тренинги, мастер-классы 

и другие формы. Но основной 

контингент на этих занятиях – 

сотрудники специализирован-

ных отделов, заместители де-

канов по ВР и кураторы. 

В университете важным си-

стемообразующим элементом 

становится мониторинг эффек-

тивности ИВР, который прово-

дится учебной социологиче-

ской лабораторией, ОВР, ПС, 

деканатами, кураторами акаде-

мических групп и другими 

заинтересованными. И, хотя 

данные мониторинга доходят 

пока не до всех, он позволяет 

получить оперативную инфор-

мацию, оценку нашей работы 

по различным направлениям, 

выявить круг актуальных про-

блем – а значит, принять пра-

вильные управленческие реше-

ния (коррекция планов, опре-

деление форм, методов, прие-

мов работы и т.д.). 

Говоря о мониторинге, уме-

стно затронуть такую пробле-

му, как контроль качества 

идеологических и воспитатель-

ных мероприятий, проводимых 

факультетами и кафедрами. 

Представляется, что эту работу 

можно организовать при науч-

но-методическом Совете уни-

верситета и научно-методи-

ческих комиссиях факультетов 

(видимо, в состав последних 

следует ввести некоторых 

опытных кураторов академиче-

ских групп и преподавателей 

общеуниверситетских ка-

федр – педагогики, психологии 

развития, политологии и со-

циологии). На основе планов 

работы (университета, факуль-

тетов, кафедр) Совет (комис-

сия) формирует план посеще-

ния мероприятий идеологиче-

ского и воспитательного ха-

рактера. По итогам посещения 

будет составляться отзыв, со-

держащий, в частности, оценку 

целевого, содержательного, 

технологического и результа-

тивного компонентов, предло-

жения организаторам. Такой 

подход позволит (в отличие от 

сложившейся системы ежегод-

ного подведения итогов науч-

ной, учебно-методической, 

идеологической и воспитатель-

ной работы) получить инфор-

мацию не только о количестве 

проведѐнных мероприятий, но 

и о качестве; будет способст-

вовать накоплению, обобще-

нию, обмену позитивным опы-

том. 

Подтверждением системного 

характера ИВР в нашем уни-

верситете являются и сложив-

шиеся традиции. Популярно-

стью среди студентов пользу-

ются (и это иллюстрирует мо-

ниторинг) фестивали «Студен-

ческая весна» и «Первокурс-

ник», конкурсы, игры лиги 

КВН, различные акции, спор-

тивные соревнования, Дни 

факультетов, предметные не-

дели и т.д. Из формирующихся 

традиций назовѐм торжествен-

ное открытие третьего трудо-

вого семестра; акции, направ-

ленные на бережное отноше-

ние к имуществу университета 

и экономии теплоэнергоресур-

сов; общеуниверситетскую ли-

нейку для выпускников и, ко-

нечно же, День университета. 

Он объединяет студенческий и 

преподавательский коллекти-

вы и демонстрирует наши дос-

тижения за год в области нау-

ки, учебы, спорта, творчества. 

Одним словом, традицион-

ность – в хорошем смысле 

этого слова – важная состав-

ляющая в воспитании у сту-

дентов патриотизма, чувства 

сопричастности, гордости за 

свою alma mater. 

Нам кажется важным в пол-

ной мере использовать потен-

циал информационного про-

странства университета. Во-

просы организации информа-

ционной работы со студентами 

неоднократно рассматривались 

на различных уровнях, в том 

числе в январе 2009 г. – на 

заседаниях Совета кафедр СГД 

и ректората. С одной сторо-

ны – накоплен определенный 

опыт: информационные и ку-

раторские часы, в том числе и 

единые; дни информирования; 

встречи с информационной 

группой облисполкома; выпус-

ки малотиражной газеты «Бе-

расцейскі універсітэт»; стен-

ные газеты на ряде факульте-

тов; выставки, в том числе 

тематические, организуемые 

библиотекой, кафедрами, дру-

гими отделами; информацион-

ные стенды; использование 

мультимедиапрезентаций и 

накопление их, создание бан-

ка; сайт университета и другие 

интернет-ресурсы. С другой 

стороны, по-прежнему остает-

ся проблемным содержание, 

оформление нашего сайта; 

степень эстетичности разме-

щаемых в корпусах, общежи-

тиях информационных мате-

риалов; актуальность и востре-

бованность предлагаемой ин-

формации. К этой работе 

должны подключиться и 

структурные подразделения.  

В университете создана ма-

териально-техническая база 

для внеаудиторной работы со 

студентами. Но есть сложно-

сти (вполне объективного ха-

рактера) с графиком занятий 

студентов в физкультурно-

оздоровительных и спортив-

ных секциях. Студенты также 

неоднократно отмечали необ-

ходимость нового тренажѐрно-

го оборудования. И по-

прежнему нашей болью оста-

ется отсутствие полноценного 

актового зала со специально 

оборудованными помещения-

ми, в том числе для коллекти-

вов художественной самодея-

тельности. Решение этих про-

блем не только увеличило бы 

количество студентов, занятых 

спортивной, творческой дея-

тельностью, но и повысило 

качество нашей ИВР, да и, 

возможно, расширило спектр 

оказываемых платных услуг. 

Таким образом, несмотря на 

ряд положительных тенденций 

в ИВР со студенческой моло-

дѐжью университета, остаѐтся 

ряд нерешѐнных задач. Неко-

торые подходы, пути их реше-

ния нашли отражение в проек-

те постановления Совета.  

(Начало на странице 4) 
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27 лютага ў канферэнц-

зале універсітэта прайшоў 

традыцыйны адкрыты 

конкурс «Таямніцы слова 

і думкі». 

На гэты раз конкурс быў 

прымеркаваны да 65-й гада-

віны вызвалення Беларусі ад 

нямецка-фашысцкіх захоп-

нікаў. Але падабраныя 

ўдзель ні -

камі творы 

для дэкламацыі не абавяз-

кова асвятлялі ваенную тэ-

матыку. Яны раскрывалі 

такія важныя катэгорыі быц-

ця, як каханне, смутак, ра-

дасць, сэнс жыцця, якія за-

стаюцца нязменнымі неза-

лежна ад часу і ўмоў. 

Гасцінныя сцены нашага 

універсітэта сустракалі вуч-

няў гімназій № 2, № 3, № 5, 

№ 6 г. Брэста, абласнога 

ліцэя імя П.М. Машэрава, 

навучэнцаў Пінскага кале-

джа ўстановы адукацыі 

« Б р э с ц к і  д з я р ж а ў н ы 

універсітэт імя А.С. Пуш-

кіна», а таксама студэнтаў 

ПалесДУ і БрДТУ. Канешне, 

с т у д э н т ы  Б р Д У  і м я 

А.С. Пушкіна таксама з 

ахвотай паўдзельнічалі ў 

«Таямніцах слова і думкі». 

Адкрыла конкурс чыталь-

нікаў прарэктар па выха-

ваўчай і сацыяльнай працы 

Л.А. Гадуйка, якая выказала 

задавальненне ад таго, што 

конкурс мастацкага слова не 

губляе сваѐй папулярнасці і 

на яго па-ранейшаму адгу-

каецца вялікая колькасць 

удзельнікаў-гасцей з іншых 

устаноў адукацыі. 

Пасля пажадання Людмі-

лай Аляксееўнай поспехаў 

канкурсантам і аб’яўлення 

першага ўдзельніка ў зале 

павісла цішыня. Не, не на-

пружаная, як звычайна ка-

жуць, а, па вызначэнні пра-

рэктара па вучэбнай працы 

Ст.Р. Рачэўскага, эстэтыч-

ная, калі ўсе прысутныя на-

мерыліся лавіць кожнае сло-

ва, кожную думку, кожную 

эмоцыю дэкламатара. І 

такая цішыня захоўвалася да 

таго моманту, як апошні 

ўдзельнік пакінуў сцэну, каб 

заняць сваѐ месца ў зале. 

За ўвагу слухачы (і гледа-

чы) былі цалкам узнагаро-

джаны. Удзельнікі то пера-

носілі іх у гады ваеннага лі-

халецця, прымушаючы пры 

гэтым перажываць шквал 

эмоцый, то ўцягвалі ў свае 

развагі над жыццѐм, яго бе-

лымі і чорнымі палосамі. 

Хочацца асобна сказаць 

пра тое, як прыстойна ў кон-

курсе выглядалі вучні. Іх дэ-

кламацыйныя здольнасці, 

якія часцей за ўсѐ супадалі з 

акцѐрскімі, ніяк не састу-

палі, а ў большасці выпад-

каў і перавышалі тыя ж 

здольнасці студэнтаў. Ад-

разу відаць плѐнную працу 

настаўніка-прадметніка. 

Ітак, пераможцы. 

Усе канкурсанты атрымалі 

дыпломы ўдзельнікаў. А па-

колькі «Таямніцы слова і 

думкі» праходзілі, як звы-

чайна, у два аддзяленні – 

выканаўчае і аўтарскае, то і 

пераможцаў было дзве гру-

пы. 

У выканаўчым аддзяленні 

лепшымі сталі: К. Ткачэнка, 

вучаніца абласнога ліцэя імя 

П.М. Машэрава, І. Пераход, 

студэнтка БрДТУ, якія па-

дзялілі 3-е месца; А. Наза-

рэнка, вучань гімназіі № 2, 

П. Бяляўскі, вучань гімназіі 

№ 3, – 2-е месца; І. Бобрык, 

студэнтка біялагічнага фа-

культэта БрДУ імя А.С. Пу-

шкіна, – 1-е месца. 

Пераможцамі ў аўтарскім 

аддзяленні былі прызнаны: 

Я.  Шчэрбач,  студэнт 

БрДТУ, – дыплом 3-й ступе-

ні; С. Віктаровіч, студэнтка 

матэматычнага факультэта 

нашага універсітэта, – дып-

лом 2-й ступені і Т. Грыга-

рэнка, студэнтка факультэта 

замежных моў, якая атры-

мала дыплом 1-й ступені. 

Віншуем пераможцаў, а 

таксама ўсіх удзельнікаў, 

якія падзяліліся з намі таям-

ніцамі слова і думкі. 
І. Хоміж 

6 
НАСУСТРАЧ ЮБІЛЕЮ 

АНОНС 
 

11 марта в БрГУ име-

ни А.С. Пушкина со-

стоится межвузовская 

студенческая научно-

практическая конфе-

ренция «Права человека 

и молодѐжи в современ-

ном мире: состояние, 

механизмы, реализа-

ция».  

Проблемное поле кон-

ференции: права чело-

века в современном об-

ществе; международ-

ное и национальное за-

конодательство в об-

ласти прав человека; 

права и обязанности 

студенческой молодѐ-

жи; проблемы защиты 

прав и реализация чело-

в е к а  ( м о л о д ѐ ж и ) 

в ХХІ в.; обучение пра-

вам человека как фак-

тор реализации прав 

молодѐжи; права ребѐн-

ка: защита и воспита-

ние; современное значе-

ние Конвенции ООН о 

правах ребѐнка. 

Приглашаем студен-

тов, заинтересовав-

шихся данными пробле-

мами, принять актив-

ное участие в конфе-

ренции. Консультации 

можно получить у 

председателя оргкоми-

тета  профессора ка-

федры политологии и 

социологии И.И. Кот-

ляра.  

Тел. 23–02–63,  

 20–40–28 
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В феврале этого года проходили 

торжественные мероприятия, при-

уроченные к юбилейной дате, спо-

собной объединить десятки и сотни 

тысяч людей во всех уголках быв-

шего СССР. 20 лет назад, 15 февра-

ля 1989 г., последний советский 

солдат пересѐк афганско-советскую 

границу и вступил на территорию 

тогда ещѐ Советского Союза. Этим 

солдатом был командующий 40-й 

армией Герой Советского Союза 

генерал-лейтенант Б. Громов. Так 

закончилось более чем 9-летнее 

пребывание советских войск в этой 

азиатской стране. 

Можно по-разному относиться к 

тем, уже далеким от нас событиям, но 

в одном не приходится сомневаться: 

эта война в корне изменила жизнь и 

судьбу целого поколения людей и 

оставила рубцы на сотнях тысяч мо-

лодых сердец. Сегодня мы преклоня-

емся перед мужеством и героизмом 

всех солдат и офицеров, сумевших в 

тяжелейших условиях не уронить 

честь великой страны и достойно за-

вершить свою миссию в Афганистане, 

и вспоминаем погибших на той ужас-

ной войне. 

Первичная организация ОО 

«БРСМ» совместно с отделом воспи-

тательной работы университета в пе-

риод с 16 по 23 февраля организовали 

и провели на ряде факультетов пат-

риотическую акцию под названием 

«Афганистан – наша память и боль», в 

рамках которой бы- ли показаны 

мультимедийные презентации 

и прозвучали со- общения о 

тех событиях. 

Целую неделю студенты рассказыва-

ли своим сверстникам как об извест-

ных, так и малоизвестных эпизодах 

афганской войны и отвечали на во-

просы. Здесь особо следует выделить 

Т. Борисюк и А. Резько (исторический 

факультет), В. Нескородяного (биоло-

гический факультет) и Вл. Ранского 

(математический факультет). Отрад-

но, что в этой акции студенты не зате-

рялись, проявили свои ораторские 

качества, приобретя пусть и неболь-

шой, но бесценный опыт выступления 

перед аудиторией.  

Анализируя прошедшее мероприя-

тие, хочется надеяться, что подобные 

информационные часы, приурочен-

ные к важнейшим датам в истории 

Республики Беларусь, будут прово-

диться и впредь. Прежде всего они 

полезны самим студентам, которые 

таким образом оттачивают свое мас-

терство как будущие педагоги и дела-

ют первые шаги в ораторском искус-

стве. 

О. Карповиж 

(методист отдела 

воспитателиной работы) 

  Мужчины нашего 

университета очень 

разные: и по возрасту, 

и по роду деятельнос-

ти. Но их объединяет 

февральский праз-

дник. Желаю всем им 

здоровья от души, 

жизни долгой, заме-

чательной, радостей 

больших.  

Пусть все высоты в жизни покоряются, а 

впереди ждут уваженье и почѐт, все планы 

и мечты сбываются, во всех делах всегда 

везѐт, а кризис пусть скорей пройдѐт! 
 

Н.П. Галимова  

(декан историжеского факулитета) 

(Пачатак на 

старонцы 3) 

 

Пытанняў да 

госця ў студэнтаў 

было шмат. Яны хутка 

зразумелі, што маюць уні-

кальную мажлівасць апытаць 

сведку важнай гістарычнай 

падзеі і ні ў якім разе гэтую 

мажлівасць нельга 

ўпусціць. Калі 

першыя пытанні 

тычыліся толькі 

т эмы Аф га -

ністана, то 

потым вы-

разна на-

ме ц і л а с я 

разнавек-

т а р н а с ц ь 

с т у д э н -

цкай ціка-

васці да 

ваеннага 

к а м і -

сара. Слухачы, напрыклад, 

прасілі Уладзіміра Аляксан-

дравіча даць асабістую ацэн-

к у падзеям у Чачні і 

Грузіі.  

     Ні адно з 

пытанняў не 

заста-

лося 

без 

грунтоўнага, вычарпальнага 

адказу.     

Мы папрасілі таксама 

У.А. Базанава напярэдадні 

Дня абаронцаў Айчыны па-

віншаваць прадстаўнікоў 

моцнага полу універсітэта: 

– Усім здароўя, таму што 

яно неабходна кожнаму муж-

чыне для праходжання тэр-

міновай службы ва Узброен-

ных Сілах Рэспублікі Бела-

русь. Студэнтам пажадаю 

паспяхова авалодваць сваѐй 

прафесіяй, быць патрыѐтамі 

сваѐй Радзімы. Самае галоў-

нае, – падкрэсліў ваенны ка-

місар вобласці, – каб яны бы-

лі патрыѐтамі сваѐй Ра-

дзімы. 

І. Хоміж 

На тэрыторыі Брэсцкай 

вобласці, па сведчанні ва-

еннага камісара палкоўні-

ка У.А. Базанава, жыве ка-

ля 5 000 удзельнікаў вайны 

ў Афганістане. Ветэраны-

«афганцы» працуюць і ў 

нашым універсітэце. Мы 

выказваем шчырыя словы 

ўдзячнасці П.С. Сідаруку 

(начальнік штаба грама-

д з я н с к а й  а б а р о н ы ) , 

С.М. Філацьеву (загадчык 

вучэбнай базы «Чайка»), 

Г.І. Зайчуку (дацэнт ка-

федры грамадзянска-пра-

вавых дысцыплін), Г.С. Ра-

венка (інжынер эксплута-

цыйна-тэхнічнага аддзела) 

і віншуем са святам. 

Здароўя вам, дабрабыту 

і доўгіх год жыцця! 

ПАМЯТНЫЯ ДАТЫ 

 Всем защитникам 

ва, независимо от то-

го, служили они в 

армии или им только 

предстоит это, я по-

свящаю следующее 

стихотворение. 

Помни: сын ты и 

солдат. 

На тебя всегда 

глядят 

Наши зоркие глаза, 

Наши добрые сердца. 

И на всѐ тебе ответ: 

Дороже нашей Родины 

На свете нет!!! 

Т.С. Протасевиж 

(замдекана по воспитателиной работе 

математижеского факулитета) 
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НАГОДА 

У в а ж а е м ы е 

наши женщи-

ны! Самые 

милые, самые 

красивые, са-

мые добрые и 

самые забот-

ливые! В эти 

весенние дни 

позвольте поз-

дравить вас с 

Международ-

ным женским днѐм! Пусть солнышко 

ласкает вас своим теплом, пусть все-

гда у вас будет прекрасное весеннее 

настроение. Хочу пожелать вам всем 

здоровья, благополучия, успехов как 

на работе, так и в личной жизни. 

Пусть все ваши мечты сбываются и 

пусть их всегда будет кому испол-

нять! 

В.И. Бойко 

(декан географижеского факули-

тета) 

  У в а ж а е -

мые колле-

ги, предста-

вительницы 

прекрасного 

пола! Поз-

дравляю вас 

от имени 

всех муж-

чин с Меж-

дународным 

ж е н с к и м 

днѐм! Желаю здоровья, успехов, 

всегда быть такими обаятельны-

ми, очаровательными, привлека-

тельными, какими вы являетесь 

сейчас. 

С.В. Климук 

(нажалиник ОМТС) 

  В канун этого 

замечательного 

праздника хо-

чется пожелать 

всем представи-

тельницам пре-

красного пола, 

независимо от 

возраста, соци-

ального и про-

чих положений, 

прежде всего не 

забывать о том, 

что они женщины, об этой великой мис-

сии, которую наложила на них природа. И 

постоянно учиться, именно учиться, быть 

счастливыми. Нет ничего прекраснее сча-

стливой женщины. 

П.П. Круси 

(заведуйщий кафедрой философии) 

  Уважаемые и дорогие женщины, 

девушки, украшающие своим видом 

наш любимый университет! 

  Уже скоро наступит праздник 8 Мар-

та. Пусть тепло этого замечательного 

дня, полного улыбок и поздравлений, 

согревает весь год! От души желаю 

любви, успехов во всех начинаниях и 

только приятных сюрпризов! 

  Снег последний под лучами тает, 

  День 8 Марта наступает… 

  Пусть он вместе с солнцем и весной 

  Счастье, радость принесѐт с собой! 

Р. Чули 

(председатели профбйро историжеского факулитета) 

  8 Марта – Международный 

женский день. В этот день по-

сле затянувшейся зимы отта-

ивают людские сердца и ожива-

ет природа. Хочется от всего 

сердца пожелать женщинам 

нашей планеты цвести, как 

цветут первые тюльпаны, радо-

ваться, как радуются дети, что-

бы голос их звучал так же слад-

ко, как пение весенних птиц. А 

главное – чтобы они были же-

ланны и любимы в своѐм доме. 

А. Момлик 

(физижеский факулитет) 

   Начало марта 

в жизни приро-

ды и человека – 

особый период. 

Это время появ-

ления первых 

цветов, прилѐта 

первых птиц, 

пробуждения са-

мых благород-

ных чувств. С 

весенним праздником природы не 

случайно гармонирует женский праз-

дник. Хотелось бы пожелать милым 

женщинам здоровья, благополучия, 

уюта, тепла и великой любви – сти-

мулятора жизни и жизненности. 

Е.Н. Мезежко 

(завкафедрой географии  

Беларуси) 

Вядомы беларускі паэт 

М. Рудкоўскі назваў Бе-

ларусь так: «… працаўні-

ца, лябѐдка мая лѐгка-

крылая». Мне хочацца 

гэтую прыгожую перы-

фразу прыстасаваць да 

сутнасці вельмі многіх 

жанчын, якія працуюць у 

нашым універсітэце. 

Цяжка ўявіць, што без іх 

акуратных, старанных 

 рук, пільных вачэй і шчырасці сэрца магла б 

адбывацца праца на самых адказных участках 

жыццядзейнасці універсітэта, забеспячэнне гэтага 

магутнага арганізму ўсім неабходным для наву-

чаня і выхавання. 

Шчыра жадаю, каб такую ж шчырасць, добра-

зычлівасць, чалавечнасць, прыстойнасць як мага 

часцей яны адчувалі ў стасунках з тысячамі 

студэнтаў, выкладчыкаў і супрацоўнікаў. 

Ст.Р. Ражэўскі 

(прарэктар па вужэбнай праеы) 

Я, напэўна, не памы-

люся ,  калі  скажу, 

што сістэма адука-

цыі ў нашай краіне 

трымаецца на жан-

чынах. Проста таму, 

што іх у гэтай сістэ-

ме пераважная боль-

шасць. Ад таго яшчэ 

прыемней становіцца 

мужчынская ўвага і 

падтрымка.  

Рэдакцыя газеты 

віншуе ўсіх жанчын і 

дзяўчат са святам. 

Д л я  в а с ,  д а р а г і я , 

толькі самыя добрыя 

словы ад вашых калег 

і сяброў! 
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ДЗЕНЬ РОДНАЙ МОВЫ 

21 лютага сусветная грамад-

скасць адначыла Міжнародны 

дзень роднай мовы. Адгукаючыся 

на гэтую дату, рэдакцыя газеты 

сутыкнулася з праблемай: пра 

якую мову пісаць як пра родную 

ў сітуацыі білінгвізму. Каб выра-

шыць гэтае пытанне, мы звярну-

ліся да загадчыка кафедры куль-

туралогіі У.П. Люкевіча. 

– Уладзімір Паўлавіч, патлумачце 

як культуролаг, дзе праходзіць тая 

тонкая мяжа паміж вызначэннямі 

«родная» і «дзяржаўная» мова? Ці 

мае права беларус лічыць роднай 

іншую мову свету? 

– З майго пункту погляду, аднос-

на моваў могуць быць наступныя 

вызначэнні: матчына мова, нацыя-

нальная мова, дзяржаўная мова і 

мова міжнародных зносінаў. Мат-

чына мова  – гэта мова, з дапамогай 

якой чалавек знаѐміцца з нава-

кольным светам. Нацыянальная – 

гэта мова тытульнай нацыі. Дзяр-

жаўная мова – мова афіцыйная, уза-

коненая ўрадам пэўнай краіны. 

Кожны чалавек сам выбірае, якую 

мову лічыць роднай, але такой 

мовай для беларускага этнаса ў цэ-

лым з’яўляецца беларуская. 

– Вы – адзін з нямногіх выклад-

чыкаў ва універсітэце, хто ўжывае 

беларускую мову ў паўсядзѐнным 

жыцці і выкладае на ѐй лекцыі. Як 

даўно Вы сталі «беларускамоўным» 

чалавекам, па якой прычыне гэта 

адбылося? 

– Гэта быў недзе 86-ты год. У на-

шым тады яшчэ інстытуце існаваў 

факультэт грамадскіх прафесіяў, на 

якім я кіраваў групай гідаў. Мы са 

студэнтамі часам выязджалі за ме-

жы Беларусі. Аднойчы давялося 

пабываць у Коўне. І вось на галоў-

най вуліцы горада – Лайсвайсалеі – 

я міжволі звярнуў увагу на жанчыну 

з дзіцѐм. Чаму? Размаўлялі яны не 

на рускай мове, а на літоўскай. Ма-

быць, гэта і стала імпульсам да май-

го пераходу на родную мову. Я па-

думаў, што мы павінны, як і лету-

вісы, якіх таксама мала, захоўваць 

сваю родную мову і культуру. Кож-

най асобе неабходна працаваць у гэ-

тым накірунку. 

Ёсць мова – ѐсць культура. Няма 

мовы – няма культуры. Аднойчы 

адзін нямецкі журналіст спытаў мя-

не: «А чым, я не разумею, Беларусь 

адрозніваецца ад Расіі?» Доўга 

прыйшлося тлумачыць. Але мы ці-

кавыя свету, пакуль маем нейкія 

нацыянальныя адметнасці. 

– Уладзімір Паўлавіч, што Вы мо-

жаце сказаць пра асаблівасці фун-

кцыянавання беларускай мовы ў 

сценах нашага універсітэта? 

– Наш універсітэт у гэтым плане 

нічым не адрозніваецца ад іншых 

навучальных устаноў краіны. Пры-

чым слабае ўжыванне беларускай 

мовы звязана не з пазіцыяй кіраў-

ніцтва (рэктар, напрыклад, валодае 

ѐю на вельмі высокім узроўні). У 

нас няма беларускамоўных падруч-

нікаў (калі не браць пад увагу спе-

цыяльныя філалагічныя і гістарыч-

ныя дысцыпліны), няма належнай 

метадалогіі і, галоўнае, няма асаблі-

вага жадання. У студэнтаў таксама з 

кожным годам узнікаюць усѐ боль-

шыя цяжкасці з ужываннем роднай 

мовы. 

Прыблізна на тыя ж пытанні 

мы папрасілі адказаць яшчэ 

аднаго беларускамоўнага вы-

кладчыка  М.А. Калаўра, дацэнта 

кафедры методыкі выкладання 

матэматыкі. 

– Я пачаў размаўляць па-бела-

руску яшчэ з дзяцінства. Навучанне 

ў школе і ва універсітэце таксама ў 

той час ішло на беларускай мове. 

Потым, у 1954 г., калі размаўляць 

па-беларуску было забаронена, я 

пачаў, як і ўсе астатнія, ужываць 

рускую мову. Але пазней усѐ ж такі 

зноў перайшоў на беларускую. І, 

мабыць, з 1991 г. я пачаў заўсѐды 

размаўляць па-беларуску, у тым 

ліку, і на лекцыях.  

Пэўныя праблемы функцыя-

навання роднай мовы ва універ-

сітэце ѐсць. Вось, напрыклад, мне 

прапанавалі выкладаць на фізічным 

факультэце, але пры ўмове, што 

гэта будзе на рускай мове, таму я 

адмовіўся. У нас на матэматычным 

факультэце такога няма, можна 

вольна выкладаць на абедзвюх 

мовах. На мой погляд, кожны чала-

век вольны выбіраць сам, на якой 

мове яму размаўляць. 

Беларусь  
Беларусь – не простае слова, 

Беларусь – мая старана. 

Гэта край, дзе з далечы 

дзяцінства 

Ўжо матчына мова чутна. 

 

Родны кут, дзе сінеюць азѐры,  

Зелянеюць палі ды лясы. 

Як хачу я ўсе гэты прасторы 

Назаўсѐды ў сабе зберагчы! 

 

Хоць далѐка адгэтуль я буду, 

Усѐ роўна нідзе і ніяк 

Я цябе, Беларусь, не забуду, 

Будзеш жыць ты заўсѐды  

ў вяках! 

 

Не забуду ні кветак, ні птушак, 

Ані дрэўца ў лясах зеляных, 

І блакітна-прыгожага неба,  

І бусла – птушкі мараў маіх. 

 

Ва ўспамінах сюды я вярнуся, 

Каб сказаць прыгажуні маѐй, 

Што я родам адсюль,  

з Беларусі, 

Ганаруся краінай сваѐй! 
А. Прыбызжук 

(філалагіжны факулитэт) 

 

Жаданне  
Хачу мець крылы за плячыма, 

Лунаць удзень і ўначы, 

Акідваць пільнымі вачыма: 

Мо трэба дзе дапамагчы? 

 

Хачу змагацца за Радзіму, 

За тых, хто з намі і без нас. 

А вобраз тых, хто нас пакінуў, 

Трымаць у сэрцы доўгі час. 
Г. Сахаржук 

(філалагіжны факулитэт) 

Да Дня роднай мовы на філалагіч-

ным факультэце адбыўся рад мера-

прыемстваў. 

Кафедра беларускага мовазнаўства 

падрыхтавала выставу «Родная мова 

ў шматгалоссі моў свету». 

Кафедра методыкі выкладання бе-

ларускай літаратуры і краязнаўства 

правяла прэзентацыю кнігі «Літара-

турная карта Берасцейшчыны». 

А кафедра агульнага і рускага мо-

вазнаўства наладзіла інтэлектуальны 

конкурс для студэнтаў 1–2-га курсаў 

«Знаўцы роднай мовы». 
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ГРАМАДСКІЯ АБ’ЯДНАННІ 

13 февраля в университете 

стартовала акция «За люби-

мую Беларусь!». В фойе глав-

ного корпуса активисты пер-

вичной ор-

ганизации 

ОО «БРСМ» 

вывесили плакат, на котором 

студенты оставляли «вален-

тинки» с пожеланиями родной 

стране, своим близким и лю-

бимым людям (на фото). Па-

раллельно в учебном корпусе 

№ 2 и спорткомплексе прово-

дилась акция «Полотно люб-

ви», в ходе которой студенты 

вывешивали поздравления на 

стилизованное полотно с кон-

туром Беларуси.  

Вечером активисты БРСМ 

получили замечательную воз-

можность подвести итоги 

акции, которая послужила 

лишь стартом для всех после-

дующих, запланированных 

первичкой вуза в рамках праз-

днования Дня святого Вален-

тина. В КДЦ «DIXI» 

комитетом БРСМ университе-

та была организована и прове-

дена программа «С флиртом 

по жизни». Выступление гим-

настов, восточные танцы, эле-

гантное «Танго втроѐм», зажи-

гательные песни – это неболь-

шой сюрприз, который ожи-

дал всех собравшихся студен-

тов. Также в насыщенном сце-

нарии нашлось место и для 

необычных, но очень сплачи-

вающих коллектив конкурсов. 

Одним словом, вечер удался. 

А заключительным аккордом 

этой программы стала зажига-

тельная дискотека. 

14 февраля в учебном кор-

пусе № 1 прошла патриотиче-

ская викторина «С любовью к 

Бресту». Вопросы викторины 

были размещены 

на открытках с 

изображением до-

стопримечатель-

ностей Бреста. 

Знатоки истории 

города получили памятные 

призы. 

16 февраля акция «За лю-

бимую Беларусь!» перекоче-

вала в общежития № 3 и № 4, 

где также было много инте-

ресного. Самые активные уча-

стники получили призы и 

заряд хорошего настроения. 

А.В. Колодиж 

 (секретари п/о ОО «БРСМ» 

БрГУ имени А.С. Пузкина) 

Это не секрет, что в сту-

денческой среде не всегда 

довольны теми условиями,  

в которых приходиться 

грызть гранит науки.  

Руководству университета 

ставятся в пример европей-

ские учреждения образования 

с прекрасным ремонтом, сов-

ременной мебелью, чистыми и 

уютными аудиториями. Я 

думаю, каждый заметил, что в 

нашем университете делают 

всѐ, чтобы достичь такого 

высокого уровня. Однако у 

меня закралось сомнение: 

приблизились ли мы, студен-

ты, к тому уровню культуры 

поведения, чтобы пользовать-

ся этим комфортом?! 

В конце февраля бытовой 

комиссией профкома студен-

тов проведены рейды-про-

верки санитарного состояния 

учебных аудиторий и мест 

общего пользования. К сожа-

лению, результаты проверки 

оказались неутешительными. 

Некоторые аудитории напо-

минают места боевых дейст-

вий: проломленные полы, 

перевѐрнутые парты и стулья, 

вырванные розетки и выклю-

чатели, отпечатки обуви на 

дверях и многое другое. Та-

кое чувство, что здесь пробе-

жало стадо бешеных бизонов. 

А то количество «полезной» 

информации, которую можно 

прочесть на партах, нельзя 

встретить даже во «всемирной 

паутине». Здесь и объявления 

о сдаче и съѐме квартир, прак-

тическое руководство по сда-

че экзаменов и зачѐтов, исто-

рии из жизни, анекдоты и 

многое другое. Встречаются 

даже «живописные шедевры», 

подобные наскальным рисун-

кам каменного века. Такое 

чувство, что мы снова верну-

лись в первобытное общество. 

Друзья, остановитесь! Огля-

нитесь вокруг себя! Вам ЭТО 

нравится?! Вам нравится си-

деть за грязной, исписанной 

партой? Вам нравится, когда к 

вашим колготкам или брюкам 

прилипает жевательная резин-

ка? Вам нравится стоять в 

окружении окурков и ощу-

щать себя в центре свалки??? 

Наверное, нет! 

Профком студентов предла-

гает вам вооружиться губками 

и моющими средствами, вени-

ками и швабрами и принять 

участие в акции «Мой чистый 

университет», которая старту-

ет в начале марта. 

Давайте вместе вернѐмся из 

первобытного в цивилизован-

ное общество! 

В. Цветков 

(факулитет  

иностранных языков, 

председатели  

бытовой комиссии  

профкома студентов) 
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Создание условий для 

выявления и развития ода-

рѐнных детей, повышение 

профессиональной компе-

тентности педагогов явля-

ется одним из главных на-

правлений сотрудничества 

кафедры педагогики и гим-

назии № 6 г. Бреста имени 

маршала Советского Союза 

Г.К. Жукова. 

Созданная система 

работы помогает учащимся 

реализовать свои возмож-

ности не только в олимпиа-

дах, конкурсах различного 

уровня, но и в осуществле-

нии исследовательской дея-

тельности под руково-

дством своих педагогов и 

опытных научных консуль-

тантов – доцентов 

Т.А. Ко-

валь чук, 

О.А. Ивановой, З.С. Лев-

чук, И.Г. Матыциной, 

М.П. Михальчук. 

В декабре 2008 г. в гимна-

зии прошла презентация 

исследовательских проек-

тов, на которой свои рабо-

ты представили не только 

учащиеся 7–11 классов, но 

и учителя высшей катего-

рии. 

Защита проектов 

была организована по не-

скольким секциям: приро-

ды и здоровья, русской и 

белорусской словесности, 

физико-математических ди-

сциплин, на-

чальных клас-

сов и англий-

ского языка. 

Гимназисты и 

учителя пока-

зали хороший 

уровень владе-

ния методоло-

гией и техно-

логией иссле-

дования, а 

также широ-

кий спектр на-

учных интере-

сов: здоровье, 

проблема фор-

м и р о в а н и я 

нравственных 

ценностей, краеведение и 

др. Всего учащимися было 

разработано более 30 иссле-

довательских проектов, 

учителями – 12. 

В работе секций при-

нимали студенты 

биологического и 

географического фа-

культетов БрГУ име-

ни А.С. Пушкина (на 

фото), члены филиала ка-

федры педагогики, которые 

не только высоко оценили 

актуальность тематики ис-

следований, избранных 

учащимися и учителями, но 

и оказывали консультатив-

ную помощь. 

Такое сотрудничество 

кафедры педагогики и гим-

назии позволяет наиболее 

полно раскрывать интел-

лектуальный потенциал 

учеников, которые приоб-

ретают бесценный опыт в 

исследовательской деятель-

ности, а также повышать 

профессиональный уровень 

и педагогическое мастерст-

во каждого учителя. 
О.А. Иванова (заведуйщая 

филиалом кафедры педа-

гогики в гимназии № 6), 

С.Т. Дядик (замдиректора 

по наужно-методижеской 

работе гимназии № 6) 

Заинтересовать – пожалуй, на 

сегодняшний день это можно на-

звать главной задачей педагога. И 

преподаватели нашего вуза с этим 

блестяще справляются, но особен-

но это удаѐтся Г.В. Писарук, до-

центу кафед-

ры общего и 

р у с с к о г о 

языкознания 

филологиче-

ского факультета.  
16 февраля, нам, второму курсу 

филфака специальности «Русская фи-

лология», ею была обещана пара-

сюрприз по риторике. Курс у нас толь-

ко начался, но уже за две прошедшие 

лекции мы влюбились в предмет и 

были в восторге от преподавателя.  

Итак, мы были заинтригованы...  

Перед парой вместе с нами в ауди-

торию зашли студенты третьего курса 

нашей же специальности (они в поза-

прошлом семестре сдали экзамен по 

риторике), мы поняли, что нас точно 

ждѐт что-то нестандартное. Оказалось, 

что в прошлом году, тогда ещѐ на вто-

ром курсе, под руководством Галины 

Васильевны стартовал проект 

«Становление ритора». Проект этот 

был первым и уникальным в сво-

ѐм роде, и нашему вни-
манию была предложена его презента-

ция.  

Мы смотрели и слушали с непод-

дельным вниманием. Нам было инте-

ресно всѐ: страницы из дневника про-

екта, выступления третьекурсниц, 

комментарии преподавателя. 

 Дневник проекта «Становление 

ритора» состоит из писем. Первое 

письмо написано Галиной Васильев-

ной, в нѐм она рассказывает о начале 

проекта, пишет, что не знает, что из 

этого получится. Дальше, проникно-

венные и искренние письма студентов 

о том, как они шаг за шагом проходи-

ли свой путь в «Становлении ритора». 

Что же касается выступлений, то 

описать их очень сложно, так как каж-

дое из них было оригинально, напол-

нено смыслом и образ-

ностью, звучало так, 

что хотелось слушать 
и слушать. ОГРОМ-

НОЕ СПАСИБО всем 

выступавшим: О. Лошак, 

Ю. Михалюк, И. Гриб, М. Запира, а 

также Лене Дашко (гимназия № 4) и, 

конечно же, Галине Васильевне. 

P.S. А нам Галина Васильевна пред-

ложила начать новый проект, но я 

специально не стану его оглашать, так 

как надеюсь, что о нас в следующем 

году тоже кто-нибудь напишет.  

 
А. Алихименко 

(филологижеский факулитет) 

АСОБА 


